
 :المستخلص

تدرس هذه الرسالة الوقف في الربع الأول من القرآن الكريم من خلال كتاب 

لأبي عمرو الداني، وذلك لتحديد صور الوقف لديه، " المكتفى في الوقف والابتدا"

وللكشف عن الأسس التركيبية والدلالية لهذه الصور، وقد اتبعت الدراسة للوصول 

ا فيها جمع المواضع الخاصة بأحكام إلى هذا الهدف مجموعة الإجراءات البحثية بم

ا، وتحديد جوانبها الدلالية والتركيبية،  الوقف، وتحليل هذه المواضع تحليلاً دلالي ً

لتحديد أثر البعدين التركيبي والدلالي فيها، واستنتاج الأبعاد التركيبية للخروج 

لية في بالصور والأسس التركيبية، وقد وقفت الدراسة على خمس صور تركيبية ودلا

، كما (التام والكافي والحسن والقبيح)أقسام الوقوف الأربعة التي جاءت عند الداني 

وقفت الدراسة على مجموعة من الأسس التركيبية والدلالية التي اعتمد عليها الداني 

 .في حكمه على الوقف

  



 

This thesis studies the stops which Abu Amr EL-Daany has stated in his book 

entitled "Muktafi fil waqf welepteda" for the verses of the first quarter of holy Quran. 

It investigates this topic to determine their types and discover the structural and 

semantic foundations of these types, To achieve this goal the study has followed 

the different procedures of research including collecting the places of the different 

types of stops in Al-Daany’s book, analyzing these places semantically, and 

defining their structural and semantic aspects to deduce their roles in the different 

places, The study has figured out four structural and semantic types of stops in Al-

Daany’s book. They are the full stop “Taam stop”, the adequate stop “Kafy stop”, 

the fair stop “Hassan stop” and the ugly stop “Qabeeh stop”. In addition, the study 

has also conducted a set of structural and semantic foundations upon which Al-

Daany has stated his four types of stops. 

 


